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Mossen en korstmossen 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Wat zien we op deze foto? Een plant? Mos? Het heet Groot dooiermos, maar daarmee weet u 

nog niets, want het ís helemaal geen mos, het is een korstmos. Hoe zit dat? 

 

Een walvis is geen vis maar een zoogdier, dat is bekend. Zo ook is een wilgenroosje geen roos 

en een gierzwaluw geen zwaluw. De namen waaronder we planten en dieren kennen, zijn niet 

altijd wetenschappelijk verantwoord. Daarom zijn er de Latijnse namen, die over de hele wereld 

in gebruik zijn. 

 

Korstmossen heten in de wetenschap lichenen en worden bestudeerd door de lychenoloog. Echt 

mos is voer voor bryologen. Mossen zijn plantjes, ze zijn groen en produceren zuurstof, maar 

staan niet in Heukelsô Flora. Daar kom ik hieronder op terug. 

Oké, maar wat zijn nou korstmossen? Geduld. Eerst iets over die echte mossen. (Wilt u meteen 

door naar de geheimen van het korstmos, scroll dan door naar de derde foto en de tekst 

daaronder.)                                                                                                                                            
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Wat valt u op aan de volgende foto? Onmiskenbaar een mos, toch? Sappig groen, en zo te zien 

lekker zacht, iets wat je van een korstmos niet gauw zult zeggen. 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Het is Kroesmos. Zijn kleur verraadt dat hij bladgroen bezit, net als de óhogereô planten. Hij 

maakt daarmee, met zonlicht als energiebron, suikers, in een miraculeus proces dat 

ófotosyntheseô heet. Op die manier produceert hij zijn eigen voedsel, een belangrijk verschil 

met dieren. Daarnaast scheidt hij zuurstof uit als afvalstof, iets waar wij mensen niet zonder 

kunnen. 

Wat mos níet heeft, is een vatenstelsel om water en voedingsstoffen te transporteren. Dat is de 

reden dat ze niet in de Heukelsô staan. Algen staan daar ook niet in, terwijl die toch ook 

bladgroen hebben, fotosynthese bedrijven en zuurstof uitscheiden. Gewone Floraôs beperken 

zich tot vaatplanten. 

 

Vaten of geen vaten: daar hebt u een belangrijk verschil tussen ógewoneô planten en mossen. 

Vaten stellen planten in staat water door het hele organisme te pompen, met de daarin opgeloste 

voedingsstoffen. Vaten verschaffen stevigheid, en niet zoôn beetje ook. Er bestaan planten die 

meer dan 100 meter hoog kunnen worden. 

Mossen daarentegen nemen water direct via hun blad op.  Hun blaadjes zijn hoogstens enkele 

cellen dik en hebben geen opperhuid. Transport van water en voeding vindt uitwendig plaats. 

Wortels hebben ze trouwens evenmin. Maar bladgroen hebben ze dus wel, en net als varens 

vormen ze sporen in plaats van zaden. 

 

Op de volgende foto ziet u uit het mos dunne draadjes omhoog komen, elk met aan het eind een 

verdikking. Dat is het sporenkapsel, dat de sporen bevat. (Bij varens zitten de sporen in kleine 

hoopjes  onderaan het blad.) 

Als de sporen rijp zijn, zwermen ze uit, produceren een klein plantje dat zowel mannelijke als 

vrouwelijke geslachtscellen produceert, pas daarna vindt er sexuele voortplanting plaats en 

uiteindelijk ontstaat er dan een nieuw mosplantje. Een soort hink-stap-sprong. 



 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Meer weten over mossen? Bezoek dan eens de website www.blwg.nl van de Nederlandse 

mossenvereniging. Er gaat een wereld voor u open. Daar kunt u dan meteen ook uw licht 

opsteken over korstmossen, waar we het nu over gaan hebben. Het exemplaar op de volgende 

foto heet Eikenmos. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


